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Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om repre-
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Olav Syversen, Steinar Reiten, Line Henriette
Hjemdal og Kjell Ingolf Ropstad om tiltak for å
skape ny grønn vekst i Norge og like konkurran-
sevilkår med Norges naboland for etablering av
grønne datasentre

Til Stortinget 

Sammendrag
Følgende forslag fremmes i representantforsla-

get: 

«1. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å
sette ned elavgiften til redusert sats som gjelder
for industri, for datasentre med uttak over 5 MW. 

2. Stortinget ber regjeringen se på mulige gevinster
(økonomiske, miljømessige og sikkerhetsmes-
sige) for norsk offentlig sektor ved konsolidering
av offentlige norske datasentre.»  

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i -

d e r p a r t i e t ,  Å s m u n d  A u k r u s t ,  P e r  R u n e
H e n r i k s e n ,  A u d u n  O t t e r s t a d ,  T o n e -
H e l e n  T o f t e n  o g  T e r j e  A a s l a n d ,  f r a
H ø y r e ,  N i k o l a i  A s t r u p ,  T i n a  B r u ,  O d d
H e n r i k s e n  o g  T a g e  P e t t e r s e n ,  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  J a n - H e n r i k  F r e d r i k s e n  o g
O s k a r  J .  G r i m s t a d ,  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e -
p a r t i ,  R i g m o r  A n d e r s e n  E i d e ,  f r a  S e n -
t e r p a r t i e t ,  M a r i t  A r n s t a d ,  f r a  V e n s t r e ,
l e d e r e n  O l a  E l v e s t u e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k

V e n s t r e p a r t i ,  I n g u n n  G j e r s t a d ,  o g  f r a
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  R a s m u s  H a n s -
s o n , viser til at Norge har et behov for gradvis
omstilling fra en oljeavhengig økonomi til en grønne-
re økonomi. En viktig forutsetning for å lykkes med
det grønne skiftet, hvor nasjonale utslipp skal reduse-
res og vi skal nå våre klimamål, er å skape et bære-
kraftig og grønnere næringsliv med flere bein å stå
på. 

K o m i t e e n  viser til at Norge i dag har store
mengder fornybar kraft som både benyttes i norsk
industri og eksporteres til utlandet hvor den bidrar til
å redusere klimagassutslipp. I fremtiden vil Norge ha
et betydelig kraftoverskudd som følge av økt kraft-
produksjon, både fra vann- og vindkraft. Elsertifikat-
ordningen, som er et norsk-svensk samarbeid for å
øke produksjon av fornybar kraft, har et mål om ny
produksjon av fornybar elektrisitet tilsvarende 26,4
TWh i år 2020. 

K o m i t e e n  mener Norge trenger flere nye grøn-
ne arbeidsplasser. Norge, med sine store ressurser av
fornybar kraft, har mulighet til å legge til rette for ny
grønn industri. 

K o m i t e e n  registrerer at datasentre blir stadig
viktigere i vår digitaliserte verden. Digitalisering er
viktig for å øke både produktivitet og effektivitet. Det
foregår i dag flere prosesser, både innen privat og
offentlig sektor, som tar sikte på digitalisering av
arbeidsoppgaver for å øke effektiviteten. Å investere
i digital infrastruktur, som for eksempel datasentre, er
derfor en viktig oppgave. Behovet for flere store
datasentre vil øke i hele verden fremover. I Europa er
det ventet behov for minst 60 nye sentre innen 2020.
Norge har gode forutsetninger til å bli en gunstig
plassering for nye store datasentre. Vårt kjølige
klima gjør behovet for kunstig kjøling minimal, vi
har flere store fjellhaller som egner seg godt som
lokasjon, vi har god tilgang på arbeidskraft og kom-
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petanse, og vi har rikelig med tilgjengelig og billig
fornybar kraft. Dersom Norge lykkes med å tiltrekke
seg nye etableringer innen denne industrien, har
Norge mulighet til å skape flere nye arbeidsplasser
samtidig som man bygger ny grønn industri og kom-
petanse. 

K o m i t e e n  viser til at Danmark og Finland har
omklassifisert datasentre over 5 MW til «kraftkre-
vende industri», noe som gjør at de kvalifiserer til
redusert elavgift. Omklassifisering er godkjent av
EU-kommisjonen. Sverige er nå i gang med å utrede
det samme. Det store sosiale medier-selskapet Face-
book har bestemt å plassere sitt første store datasenter
(utenfor USA) i Sverige. Beregninger anslår at dette
vil skape omtrent 4 500 nye arbeidsplasser og gi øko-
nomiske gevinster og ringvirkninger for rundt 9 mil-
liarder svenske kroner.  

K o m i t e e n  påpeker at det i Norge er etablert
flere store datasentre de siste årene, blant annet i Ren-
nesøy, Rjukan og Fet. Disse har et effektuttak i kraft
på rundt 10 MW. Det finnes også flere mindre data-
sentre med noe lavere kraftbehov. 

K o m i t e e n  viser til at kraftkrevende industri-
prosesser som kraft til kjemisk reduksjon, elektro-
lyse, metallurgiske og mineralogiske prosesser, er
fritatt for elavgift. Ordinær sats for elavgiften i 2014
var 12,39 øre per kWh. Annen industri, bergverks-
drift, fjernvarmeproduksjon og landanlegg for petro-
leumsvirksomheten ilegges avgift med redusert sats
(0,45 øre per kWh) for selve produksjonsprosessen.
Drift av datasentre er ikke definert som kraftkre-
vende industri i Norge og heller derfor ikke omfattet
av redusert sats eller fritak for avgift i dag.

K o m i t e e n  har merket seg at det i budsjettforli-
ket mellom regjeringspartiene og Kristelig Folkeparti
og Venstre ble vedtatt et anmodningsforslag om å
vurdere hvordan avgiften på elektrisk kraft bør
avgrenses med redusert sats i lys av at det etableres
ny, energiintensiv virksomhet utenfor tradisjonell
industri, bl.a. datasentre, og legge fram et forslag i
statsbudsjettet for 2016. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  V e n s t r e  viser til
anmodningsforslaget vedtatt i budsjettforliket mel-
lom regjeringspartiene, Kristelig Folkeparti og Vens-
tre. D i s s e  m e d l e m m e r  er av den oppfatning at
forslagene som fremmes i denne saken representerer
en innsnevring av vedtaket fra budsjettforliket, og
mener derfor disse forslagene er uheldige. D i s s e
m e d l e m m e r  imøteser regjeringens forslag på bak-
grunn av budsjettforliket.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at regjeringen bør
kunne foreta en større vurdering rundt hvordan avgif-
ten på elektrisk kraft bør avgrenses med redusert sats

i lys av at det etableres ny, energiintensiv virksomhet
utenfor tradisjonell industri, uten å begrenses til å
gjelde datasentre med uttak over 5 MW. D i s s e
m e d l e m m e r  støtter derfor ikke de forslag som
fremkommer i denne innstillingen. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i ,
S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e p a r t i
o g  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e , viser til et
enstemmig anmodningsvedtak under behandlingen
av Innst. 2 S Tillegg 1 (2014–2015), hvor Stortinget
ber regjeringen vurdere hvordan avgiften på elektrisk
kraft bør avgrenses med redusert sats – i lys av at det
etableres ny, energiintensiv virksomhet utenfor tradi-
sjonell industri, bl.a. datasentre, og legge frem et for-
slag i statsbudsjettet for 2016. 

F l e r t a l l e t  forventer på denne bakgrunn at det
faktisk blir lagt frem forslag om redusert sats på
avgift for elektrisk kraft til slik industri, og tar derfor
opp forslag 1 i Dokument 8:8 S (2014–2015). 

F l e r t a l l e t  viser videre til de muligheter for
gevinst som ligger i konsolidering av offentlige
norske datasentre, og tar derfor opp forslag nr. 2 i
Dokument 8:8 S (2014–2015). F l e r t a l l e t  mener
det er naturlig at regjeringen kommer tilbake til Stor-
tinget på egnet måte med en vurdering av dette.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e p a r t i
mener at det vil være mest hensiktsmessig at data-
sentrene blir etablert nær kraftens produksjonssted
for å unngå å måtte transportere strøm over avstander
som vil medføre tap av effekt i nettet. En desentrali-
sert lokalisering vil også bidra til lokale arbeidsplas-
ser. 

Komiteens tilråding
Tilrådingen romertall I og II fremmes av Arbei-

derpartiet, Kristelig Folkeparti, Senterpartiet, Sosia-
listisk Venstreparti og Miljøpartiet De Grønne  

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre
slikt

v e d t a k :

I

Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å
sette ned elavgiften til redusert sats som gjelder for
industri, for datasentre med uttak over 5 MW.  
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II

Stortinget ber regjeringen se på mulige gevinster
(økonomiske, miljømessige og sikkerhetsmessige)
for norsk offentlig sektor ved konsolidering av of-
fentlige norske datasentre.  

III

Dokument 8:8 S (2014–2015) – representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Hans Olav Syver-
sen, Steinar Reiten, Line Henriette Hjemdal og Kjell
Ingolf Ropstad om tiltak for å skape ny grønn vekst i
Norge og like konkurransevilkår med Norges nabo-
land for etablering av grønne datasentre – vedlegges
protokollen. 

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 29. januar 2015

Ola Elvestuen Tina Bru
leder ordfører
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Vedlegg

Brev fra Finansdepartementet v/statsråden til energi- og miljøkomiteen, 
datert 3. november 2014  

Spørsmål fra Stortinget vedrørende Represen-
tantforslag 8:8 S (2014-2015) om grønne data-
sentre

Jeg viser til Dokument nr. 8:8 S (2014–2015) fra
stortingsrepresentantene Hans Olav Syversen, Stei-
nar Reiten, Line Henriette Hjemdal og Kjell Ingolf
Ropstad om tiltak for å skape ny grønn vekst i Norge
og like konkurransevilkår med Norges naboland for
etablering av grønne datasentre. I dokumentet bes
regjeringen 1.fremme forslag om å sette ned elavgif-
ten til redusert sats som gjelder for industri, for data-
sentre med uttak over 5 MW, og
2. se på mulige gevinster (økonomiske, miljømessi-

ge og sikkerhetsmessige) for norsk offentlig sek-
tor ved konsolidering av offentlige datasentre. 

Avgiften på elektrisk kraft for datasentre
Flere store datasentre er etablert i Norge de siste

årene. Lagringstjenestene som disse sentrene tilbyr,
retter seg mot både norske og internasjonale kunder.
Green Mountain Data Centre har etablert anlegg på
Rennesøy og Rjukan. Evry og Digiplex samarbeider
om et større datasenter i Fet, som nylig åpnet. Hvert
av disse tre datasentrene er i dag utbygd for et
effektuttak i størrelsesorden 10 MW. Anleggene er i
en oppbyggingsfase, og det er oppgitt planer om store
utvidelser. I tillegg finnes det en rekke mindre data-
sentre, som eventuelt kommer under en grense på 5
MW.

Avgiften på elektrisk kraft er i hovedsak fiskalt
begrunnet, men skal også bidra til å begrense forbru-
ket av elektrisk kraft. Ordinær sats i 2014 er 12,39 øre
per kWh. Kraftintensive industriprosesser er fritatt
for avgift. Fritaket gjelder bruk av kraft til kjemisk
reduksjon, elektrolyse, metallurgiske og mineralo-
giske prosesser. Øvrig industri, bergverksdrift, fjern-
varmeproduksjon og landanlegg for petroleumsvirk-
somheten ilegges avgift med redusert sats 0,45 øre
per kWh for selve produksjonsprosessen. Datasentre
omfattes dermed ikke av fritak eller redusert sats for
avgiften på elektrisk kraft.

Norge beskatter i likhet med Sverige, Danmark
og Finland forbruket av elektrisitet ganske mye, men
har redusert sats for deler av forbruket til nærings-
virksomhet. Det er imidlertid flere forskjeller i
avgiftsnivået og avgiftsstrukturen. Blant annet er
ordinær sats lavere i Norge enn i Sverige, Danmark
og Finland.1 I likhet med Norge har Sverige og Fin-
land en avgrensing etter næringskode slik at i hoved-

sak industrien får redusert sats. Den reduserte satsen
er imidlertid satt vesentlig høyere i Finland.2 Dan-
mark har derimot et system med refusjon av avgifter
på energi til prosessformål generelt. Mens Danmark
og Finland har lik sats over hele landet, differensierer
Sverige og Norge avgiften geografisk med redusert
sats for næringsvirksomhet i nord.3 Ut fra slike for-
skjeller i avgiftssystemene er det nødvendig å vur-
dere hele avgiftsstrukturen i sammenheng, der
næringsavgrensingen av området for redusert sats vil
være ett av flere elementer.

Regjeringen prioriterer lettelser i samlede skatter
og avgifter som vil gjøre norsk økonomi mer vekst-
kraftig og dermed trygge grunnlaget for velferden
også i fremtiden. I tilleggsproposisjonen for 2014
fremmet regjeringen brede og vekstfremmende let-
telser, som Stortinget sluttet seg til. Den alminnelige
skattesatsen for personer og selskaper ble satt ned,
formuesskatten redusert og arveavgiften fjernet.
Videre ble det innført startavskrivninger for maskiner
og andre driftsmidler i saldogruppe d. Bedrifter som
satser på forskning og utvikling, fikk rett til større
skattefradrag enn tidligere. I statsbudsjettet for 2015
foreslår regjeringen at formuesskatten settes videre
ned og at skattefradraget for forskning og utvikling
styrkes ytterligere.

Jeg er opptatt av at vi skal ha et skatte- og avgifts-
system som sikrer offentlige inntekter til så lave kost-
nader for samfunnet som mulig. Utformingen av
skatte- og avgiftssystemet bør derfor baseres på en
helhetlig vurdering. I den sammenheng vurderer
regjeringen løpende blant annet erfaringer med og
endringer i skatte- og avgiftssystemene i andre land,
samt utredninger av skatter og avgifter i andre land.
Danmark endret sin refusjonsordning for energiav-
gifter med virkning fra 1. januar 2014. Finland inklu-
derte datasentre med uttak over 5 MW i den reduserte
satsen fra 1. april 2014.  I Sverige har finansdeparte-
mentet startet en utredning om energiskatten på
elektrisitet, som har frist 9. oktober 2015. Dette er
momenter som teller med i en vurdering av om det er
behov for å gjøre endringer i avgiften på elektrisk

1. Omregnet til norske kroner er ordinær sats i Danmark om
lag 95 øre per kWh, i Sverige om lag 27 øre per kWh og i
Finland om lag 16 øre per kWh.

2. Omregnet til norske kroner om lag 6 øre per kWh.
3. Tiltakssonen I Finnmark og Nord-Troms har sats 0,45 øre

per kWh. Omregnet til norske kroner er satsen i Nord-Sve-
rige om lag 18 øre per kWh.
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kraft, men de betyr ikke at vi uten videre bør kopiere
endringer fra det ene eller andre landet. 

Det norske skatte- og avgiftssystemet er basert på
en stor grad av likebehandling etter bedriftsstørrelse,
og en løsning med redusert sats for de største bedrif-
tene ville eventuelt innføre en ny form for avgrensing
i det norske skattesystemet. Derimot er det en geo-
grafisk differensiering, som gir insentiver til etable-
ring av næringsvirksomhet i Finnmark og Nord-
Troms. Datasentre kan i dag etablere seg i tiltaksso-
nen med redusert sats, slik for eksempel Facebook
har etablert seg innenfor området med redusert sats i
Sverige. 

Forslaget om avgiftslettelser for de største bedrif-
tene kan også ha konkurransepolitiske konsekvenser
som krever nærmere vurdering. Redusert sats for
avgift på kraft til datasentre med uttak over 5 MW
kan etter omstendighetene bli ansett som statsstøtte.
Dersom det foreslås nye avgiftsregler som kan inne-
bære statsstøtte, kan ikke disse tre i kraft før støtten
er notifisert til EFTAs overvåkningsorgan (ESA) og
ESA eventuelt har funnet støtten forenlig med EØS-
avtalen.

Jeg vil også minne om at avgiften på elektrisk
kraft ikke er en rent fiskal avgift, men også har som
formål å begrense elektrisitetsforbruket. Regjeringen
har satt ned en ny grønn skattekommisjon som skal
fremme forslag om grønne skatteskift som vrir mer
av beskatningen over mot miljøskadelige aktiviteter.
Hvordan vi innretter avgiften på elektrisk kraft kan
ha betydning for hva vi kan få til av grønne skatte-
skift.

På bakgrunnen av gjennomgangen foran tilrår jeg
at regjeringen vurderer avgiften på elektrisk kraft for
datasentre nærmere, og kommer tilbake til spørsmå-
let i statsbudsjettet for 2016. 

Mulige gevinster ved konsolidering av offentlige 
datasentre

Regjeringen er av den oppfatning at politikken
for datasenter skal være nøytral, både når det gjelder
bedriftsstørrelse, teknologivalg og organisatoriske
løsninger. Dette er viktig for å sikre fortsatt innova-
sjon på området. Å gi statlige fordeler – i form av
store kontrakter – til enkeltløsninger, vil kunne hin-
dre markedsutviklingen. Jeg ser det ikke som hen-
siktsmessig å pålegge statlige virksomheter å velge
bestemte teknologier eller løsninger for sin IKT-drift.

Norske offentlige virksomheter har et selvstendig
resultatansvar. I kraft av dette skal de velge de virke-
midlene som bidrar til å oppnå målene og levere
resultatene de er avkrevd av overordnede departe-
ment. Regjeringen mener det er i virksomhetenes

egeninteresse, og faller innenfor deres handlingsfri-
het, å velge grønne datasentre og eventuelt finne
samkjøpsløsninger, dersom dette er hensiktsmessig
for dem. Et eksempel på samkjøpsløsninger for data-
lagring finnes innenfor universitets- og høgskolesek-
toren, hvor Astrastore ved Universitetet i Oslo funge-
rer som en nasjonal ressurs for lagring av forsknings-
data og sensitive forskningsdata.  Et annet eksempel
er intensjonsavtalen om et felles datasenter mellom
Universitetet i Tromsø og Helse Nord.

Datasentre vil kunne tilby løsninger som bruker
betydelig mindre energi, og derfor er rimeligere enn
andre løsninger. Det er naturlig at offentlige virksom-
heter også tar dette med i en helhetsvurdering når de
skal anskaffe nye IKT-løsninger. Regjeringen anser
derfor at det ikke er behov for en egen politikk for det
offentliges bruk av datasenterløsninger.  Det må være
opp til bransjen å tilby løsninger som er så attraktive
at det er i offentlige virksomheters interesse å ta dem
i bruk.

Kommunal- og moderniseringsdepartementet
har satt i gang et prosjekt for å se på bruk av skytje-
nester i offentlig sektor. Datasenterkonsolidering
kobles gjerne til bruk av skytjenester og den teknolo-
gien som brukes for etablering av skyløsninger.
Kommunal- og moderniseringsdepartementets pro-
sjekt omfatter en kartlegging av hindringer i regel-
verket for bruk av den allmenne skyen (markedsba-
serte løsninger) og skal se på tilrettelegging i form av
sjekklister, veiledere, forslag til standardavtaler mv.
Som en del av prosjektet vil man også se på erfarin-
ger med datasenterkonsolidering, både tidligere erfa-
ringer fra Norge og erfaringer fra andre land. 

Disse erfaringene vil vurderes opp mot bruk av
markedsbaserte skyløsninger. Utviklingen innen
skytjenester – også rettet mot offentlig sektor – går
svært raskt. Det er sannsynlig at utvalget tjenester
som er tilpasset offentlige virksomheters behov og
risikoprofil (krav til sikkerhet, tilgjengelighet, per-
sonvern og liknende) bare vil øke i tiden framover.
Gitt denne utviklingen, er det ikke sikkert at offent-
lige ressurser benyttes best mulig ved å låse offent-
lige virksomheter til bruk av én bestemt teknologi
eller én bestemt leverandør for datalagring. 

Det er viktig å være oppmerksom på at norske
offentlige virksomheter ikke er homogene, og at
behov og risikoprofil kan variere sterkt fra virksom-
het til virksomhet. Det er derfor ikke gitt at en felles
løsning, hvor utgangspunktet må være et «største fel-
les multiplum» for å tilfredsstille de virksomhetene
som har de strengeste kravene, vil være den mest
kostnadseffektive løsningen for offentlig sektor som
helhet. 







w
w

w
.s

to
rt

in
ge

t.n
o 

   
  0

7 
M

ed
ia

 –
 0

7.
no


